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مردژستها
بخش آزاردهنده رامین رضاییان، همچنان علاقه او به 

نمایش دادن است
استقلال در حالی برابر فولاد تن به یک شکست ناامیدکننده دیگر داد که 
یکی از معدود موقعیت های جدی آبی پوشان در این مسابقه توسط رامین 
رضاییان رقم خورد؛ ضربه فنی این بازیکن که به تیر دروازه فولاد برخورد 
کرد. این یعنی رضاییان حتی در همین مسابقه هم می توانست جزو گلزنان 
باشد و نمایش فردی بدی نداشت، مثل دیدار با تراکتور که کرنر ارسالی او 
منجر به تنها گل استقلال در آن روز بسیار بد شد. با این حال چیزی که از 
رضاییان به عبارت عامیانه »روی مخ« است و به سختی می توان آن را تحمل 

کرد، به ژست گرفتن ها و نمایش دادن های این بازیکن مربوط می شود.
یکی از شایعات داغ بعد از بازی استقلال و فولاد این بود که رامین بین 2نیمه 
به رختکن نرفته. کادرفنی استقلال البته این موضوع را تکذیب و حتی برای 
محکم کاری اضافه می کند: »او آمد و به بقیه بازیکنان هم انتقاد کرد.« خب 
اینکه بدتر هم شد! پایه و اساس این شــایعه اما مربوط به انتشار تصویری 
بود که رضاییان را بین 2نیمه در تونل ورزشگاه نشان می داد، درحالی که به 
تنهایی دستش را به دیوار زده و مثلا غصه تیمش را می خورد! این در حالی 
اســت که هنوز اتفاق خاصی هم رخ نداده بود، بازی با نتیجه مساوی ادامه 
داشت و اســتقلال در نیمه دوم می توانست ورق مسابقه را برگرداند. با این 
حال به نظر می رسد رضاییان قصد نداشت این فرصت را برای جا گرفتن در 

کادر دوربین عکاس ها از دست بدهد!
در کارنامه رضاییان، فراوان از این دســت مثال ها پیدا می شود، حتی طی 
همین دوران کوتاه حضور در استقلال. به عنوان مثال او بعد از نیمکت نشینی 
در بازی با ملوان، در زمیــن باقی ماند و به تنهایی شــروع به دویدن کرد؛ 
رفتاری که هیچ تحلیلی غیراز »جلب توجه« نمی توانســت داشته باشد. 
راستش این اســت که این کارهای رامین نه به خودش کمک می کند و نه 
به تیمش. بیخود نیست که او همین 2هفته پیش در مصاحبه ای خبرساز 
اعتراف کرد تقریبا هیچ رفیق صمیمی خاصــی در فوتبال ندارد! کاش او 
دســت از این قبیل خودنمایی ها بردارد و فقط به توانایی های نسبتا کافی 

فنی اش متکی باشد.
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مرضیه جعفری، سرمربی خاتون بم از حضور تیم هایی مثل 
استقلال و پرسپولیس در لیگ برتر زنان استقبال می کند 

ثبات
ودیگرهیچ!

خاتون بم را باید باثبات ترین تیم باشگاهی 
فوتبال زنان ایران معرفی کرد؛ تیمی که 
از فصــل 89-1388، یک فصل پس از 
آغاز لیگ زنان، تیمداری را آغاز کرده 
و در همه این ســال ها یکی از مدعیان 
قهرمانی بوده )به غیر از فصل ســوم 
لیگ(. شــرایط جغرافیایی و اقلیمی 
شهر بم، دوری از پایتخت و نداشتن 
سابقه درخشان چه در ورزش مردان 
و چه در ورزش زنــان، به طور حتم 
این سؤال را پیش می آورد که چطور 
می شود یک تیم در فوتبال زنان دوام 
بیاورد؛ در فوتبالی که هر سال نام های 
جدید از شهرهای مختلف دارد و حتی 
نامی ترین باشگاه های حاضر در این لیگ، 
مثل ملوان هم چند فصلی غیبت داشته اند. 
خاتون با نام شهرداری بم در لیگ حاضر شد، 
بعد از خاطره تلخ قربانی شــدن همه بازیکنان 
تیم فوتسال و سرمربی تیم، مرضیه جعفری در 
زلزله بم. در این سال ها این تیم اتفاقات تلخ دیگر 
هم کم نداشــته؛ یک فصل سرمربی تیم برادرش 
را از دست داده و یک فصل پسرش را، یک فصل 
هم که ملیکا محمدی، ستاره این تیم در تصادف 
رانندگی کشته شــد. اما با همه این اتفاقات تیم 
ســرپا مانده و هر بار با انگیزه متفاوتی خودش  را 
به قهرمانی رسانده؛  یک بار به خاطر مربی و یک بار 
به خاطر ملیکا. خاتون فصل گذشته اتفاق تاریخی 
برای فوتبال زنان ایران رقم زد و به جمع 8تیم اول 
جام باشگاه های آسیا رسید و حتی شانس صعود 
به یک مرحله بالاتر را داشــت، البته اگر قبل از 
اعزام تیم به تایلند زهرا قنبری پدرش را از دست 
نمی داد و می توانست تیم را همراهی کند. با این 
حال تیم جعفری فقط یک گل از نماینده کره خورد 
و ناگفته  تفاوت های فوتبال کره و ایران عیان است. 
خاتون، داشتن ثبات و مدیریت بحران ها را  مدیون 
سرمربی تیم است؛ کسی که در این سال ها حتی 
حاضر نشد ســرمربیگری تیم ملی را قبول کند و 
تیم باشگاهی  اش را به هر افتخار دیگری ترجیح 
داد اما باید یک مورد دیگــر را هم درنظر گرفت؛ 
مدیریت باشگاه. باشگاه خاتون و سرمایه گذاران 
تیم بدون اینکه در فضای رســانه ای خودشان را 
مطرح کنند، در همه سال های گذشته حامی تیم 
بوده اند، بهترین امکانات را برای بازیکنان درنظر 
گرفته اند و تا جایی هم که توانســته اند بهتر از 
بقیه آنها را تامیــن کرده اند. خاتون حتی یکی از 
پرطرفدارترین باشگاه های زنان است و این را در 
روز مسابقات تیم و جشن های قهرمانی می شود 
دید؛ جشن هایی که فراتر از بضاعت فوتبال زنان و 

حتی ورزش زنان ایران است.

   در همین لیگ 
فعلی هم فقط 5-4 تیــم اول بازیکنان 

با کیفیت بالا دارند. تیم هایی مثل اســتقلال و 
پرسپولیس برای بازیکنان جذاب تر است و شاید از این 

نظر تیم هایی مثل خاتون آسیب ببینند.
ما که آسیب نمی بینیم. به هر حال این باشگاه ها باید روی فوتبال پایه هم کار 
کنند. هم باید بازیکنان بیشتری پرورش بدهیم و همین اینکه بتوانیم از بازیکنان 

خارجی کمک بگیریم. بازیکنان خارجی خیلی می توانند به پیشرفت فوتبال ما 
کمک کنند. با رعایت قوانین کشور می شود این بازیکنان را به تیم ها اضافه کرد.

   کمبود مربی خوب نداریم؟
داریم. صددرصد نیــاز داریم که مربیــان ما خودشــان را به روز 

کنند و درکنار آن باید به مربیان جــوان هم میدان بدهیم. 
تنها کلاس رفتن فایــده ای ندارد؛ مربــی باید با 

کار کردن تجربــه اش را بــالا ببرد.

لیلی خرسند|  خاتون بم فصــل متفاوتی را در فوتبال 
ایران تجربه کرد. علاوه بر قهرمانی تکراری در لیگ ایران، 
خاتون توانست نخســتین تیم فوتبالی ایران باشد که به 
مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا صعود می کند. 
خاتونی ها حتی این فرصت را داشتند که نماینده کره را هم 
در این مرحله شکست بدهند و دوباره تاریخ سازی کنند. 
مرضیه جعفری، ســرمربی خاتون درباره فصل گذشته، 
مسابقات آسیایی و فصل متفاوتی که در انتظار فوتبال زنان 

ایران است، با همشهری صحبت کرده است.

   فصلی که گذشت راضی کننده بود؟ 
لیگ خوب بود و مسابقات خوب و منظم برگزار شد. دلیل 
این خوب بودن هم حضور گلاره ناظمی و برنامه ریزی های 
اوست که مسئول برگزاری مســابقات است. این نظم از 
این جهت اهمیت دارد که هم لیگ را پویاتر می کند و هم 
انگیزه بازیکنان را بالاتر می برد و باعث پیشرفت فوتبال 

ما می شود.

   این فصل هم خاتون قهرمان شد. قرار 
نیست خسته شوید؟

این یازدهمین قهرمانی ما بود. هر ســال در شروع فصل 
می گویند فصل سختی در پیش اســت و نمی توانید به 
قهرمانی برسید و هر سال با وجود رقبای سخت، ما باز هم 

قهرمان می شویم.

   امسال خیلی کار راحت نبود. حریفان 
سرسخت تر بودند.

ســخت هم نبود. 2هفته مانده به پایــان لیگ قهرمان 
شدیم. سال قبل هم رقبای سختی داشتیم، 2سال پیش 
هم حریفان راحت نبودند. چند سالی است که بازیکنان 
در چند تیم پخش شده اند و حتی تیم هایی هستند که 
بیشتر از ما مهره کلیدی دارند و خوب 

کار می کنند.

   در یک چهــارم نهایی 
لیگ قهرمانان آســیا هم که فقط 
یک گل از هیوندای اســتیل کره 
خوردید و حذف شدید. در آن بازی 
زهرا قنبری)به دلیل فوت پدر( را نداشتید. 

اگر او بود می توانست به تیم کمک کند.
چند بازیکن کلیدی ما آســیب دیدگی داشــتند. مونا 
حمودی مصدوم بود و دقیقه70 بازی هم مجبور شدیم او 
را بیرون بیاوریم. نگین زندی  هم که در لیگ مصدوم شده 
بود و حتی در چند هفته آخر به او بازی ندادم. متأسفانه 
زهرا را هم به خاطر آن اتفاق بد نداشتیم. برای این بازی 
شرایط سختی داشتیم. نتوانستیم بازیکنان زیادی بگیریم. 
فقط چند بازیکن قرضی مان به ما اضافه شدند. به هر حال 

بازیکنان تلاش کردند تا بهترین عملکرد را داشته 
باشند. واقعا هم خوب بازی کردند. هیوندای تیم 
خیلی خوبی است و فوتبال آنها با فوتبال ما قابل 
مقایسه نیست. زیرساخت های کره ای ها هم با ما 
متفاوت است و خیلی حرفه ای تر از ما هستند. با این 
شرایط باید بگویم تیم ما کار خیلی بزرگی انجام داد و 

از تیم انتظار معجزه نداشتم. تیم رقیب هم بعد از بازی 
خیلی از ما تعریف کرد و مربی شان گفت که در بازی با 
ما دچار چالش شد  ند و به سختی توانستند گل بزنند. 

اگر بازیکنانمان را داشتیم، بازی متفاوتی می شد.

   قرار بود برای ایــن بازی، بازیکن 
خارجی بگیرید. فدراسیون اجازه نداد؟

هنــوز کارهایی که باید بشــود انجام نشــده. نظر 
فدراسیون مساعد است ولی مسائلی هست و باید 
 روندی طی شود. فکر می کنم برای فصل بعد بتوانیم 

بازیکن خارجی بگیریم.

   برنامه های فصل آینده مشخص 
است؟

سعی ما این است که باز هم بهترین عملکرد 
را داشته باشیم. فعلا دارم به ذهنم استراحت 

می دهم و بعــد از  مدتی کار را شــروع 
می کنیم. فصــل برای مــا خیلی 

طولانی شــد و از مرداد تا همین 
چندی پیش درگیر مسابقات 

بودیم و واقعا سخت بود.

   فصل پیش 
باشگاه های حاضر در 
لیگ برتر مردان مجبور 
شدند در فوتبال زنان 

هم تیمــداری کنند. از 
بین آنها فعلا پرسپولیس 

به لیگ برتــر آمده و بقیه 
تیم ها یا در لیگ یک هستند 

یا لیگ2. اضافه شدن تیم های 
نامی بــه فوتبال زنــان را چطور 

ارزیابی می کنید؛ برای شما و عناوین 
قهرمانی تان خطرساز نیستند؟ 

قبل از این هم چند تیم اسم و رسم دار در لیگ بودند اما آمدن 
تیم های بزرگ شرایط را برای ما خیلی بهتر می کند. من این 
را یک فرصت برای فوتبال زنان می بینم؛ هم کیفیت لیگ 

بالاتر می رود و هم اینکه فوتبال زنان پیشرفت می کند. 
برای ما که سال آینده هم جام باشگاه های آسیا 

را داریم، این بهترین فرصت اســت که با 
تیم های قوی رقابت کنیم.
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